
                                                                                                   

 

1 

 

COMISIÓ DE SEGUIMENT OBRES PASSEIG DE LA SALZEREDA  
Comissió de treball: Escola Santa Coloma 
 
Escola Santa Coloma, Santa Coloma de Gramenet. 
17 de maig de 2018, 19.00h 
  
 
 
Assistents:  

Magdalena Habas, Mª José Gutiérrez, Amàlia Pérez, Olga Llavero i Alicia Montoro  de la Plataforma de Veïns i 

comerciants del Passeig de la Salzereda; Mª Teresa Franco de SOM Gramenet; Santiago Tornero , Rosa Mari Mora i 

Juan Bustos de l’AAVV Riu Nord;  Felipe Molina, Nacha Pastor i Maribel Rodriguez de l’AMPA Escola Santa Coloma; 

Tomás Fernández de la FAVGRAM; Juan José Álvarez i José Martin de l’AAVV Riu Sud; Julia Goula d’Equal Saree 

arquitecta dinamitzadora del procés de participació dels i les alumnes de l’Escola Santa Coloma. 

Per part de l’Ajuntament assisteixen: Sra. Mireia Gonzalez, Regidora d’Educació i Sra. Imma Moraleda assessora de 

l’alcaldia, que aixecarà acta de la reunió.  

Temes tractats :   
1. Presentació del Procés participatiu que els nens i les nenes de l’escola han portat endavant.   

2. Intercanvi d’impressions sobre les aportacions  

3. Presentació del calendari previst.  

4. Precs i preguntes.  
 
Desenvolupament de la reunió  
 
La Sra. Inma Moraleda introdueix la sessió explicant que, tal i com es va acordar el dia de la constitució de la Comissió 
seguiment de les obres del passeig de la Salzereda, dilluns va tenir lloc la comissió de comerç i aquesta sessió és la 
que fa referència a l’Escola Santa Coloma. Es prendrà nota de les persones assistents i de les qüestions que es 
plantegin, sempre de manera general, a fi de poder redactar un acta que reculli les aportacions fetes en la sessió. 
 
1.Presentació del Procés participatiu que els nens i les nenes de l’escola han portat endavant.  
La Sra. Mireia González explica que, atenent la importància educativa de que la canalla s’impliqui en el disseny del 
Passeig de la Salzereda donat que ja avui son usuaris a diari i coneixen l’ús que en fan del mateix.  Explica que des del 
punt de vista de la participació es vol incorporar la veu dels infants en la elaboració dels projectes de la ciutat, com ja 
es va fer en el disseny de la Plaça Baró. Es tracta, per tant, de seguir el mateix procediment que estem seguint en altres 
intervencions a l’espai públic i que està esdevenint metodologia de ciutat. 
Presenta la Sra. Julia Goula arquitecta de l’empresa Equal Saree, que és de l’equip que ha dinamitzat el procés 
participatiu.  
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La Sra. Goule explica que  la pròpia organització de l’escola ha facilitat molt el procés participatiu i que han pogut 
treballar amb nenes des de 1er de primària fins a 6è, és a dir amb nens i nenes d’edats molt diverses i per tant amb 
demandes variades.  
Explica que es van fer 3 sessions participatives. 

Sessió 1. Van sortir amb nens i nenes al passeig a observar-lo i analitzar què passa ara i com els agradaria 
que fos la seva sortida de l’escola. En aquesta sessió també es va analitzar com es feia l’arribada al riu des 
del passeig. 
Sessió 2. Consistent en una pluja d’idees per tal de proposar usos per a totes les persones, tant canalla com 
persones adultes i grans.  
Sessió 3.Dedicada a l’anàlisi dels jocs i a la tria dels que els agrada practicar en l’entorn. Jugar a pilota, 
ballar, patinar, espais de trobada, van ser els jocs que es van analitzar. 

 
S’està redactant l’informe complert amb les aportacions dels nens i nenes, que també s’adjuntarà en el procés 
d’aportacions a la comissió de seguiment. En aquest sentit, en les sessions ha participat una de les arquitectes de 
l’AMB que està elaborant el projecte final per introduir les aportacions tècnicament viables a la redacció del projecte.  
 
2.Intercanvi d’impressions sobre les aportacions fetes. 
 
Es planteja per part d’algunes de les persones assistents: 

 Es valora positivament que els nens i nenes de l’escola participin en el disseny del passeig. 

 Cal aclarir per què només han fet aportacions els nenes i nenes de l’escola Santa Coloma, i que potser es 
podia haver obert la participació a més nois i noies que també usen el passeig i a d’altres persones. 

 Que s’aclareixi com s’ha fet la convocatòria de la comissió de l’Escola. 

 Si existirà la possibilitat d’incorporar les propostes de la canalla i si es farà el retorn de la feina feta. 

 Cal fomentar espais de relació entre les persones en el nou passeig, per seure, per xerrar, per jugar, etc. 

 Cal tenir present que qualsevol procés participatiu genera dubtes i desconfiança i cal afinar els mecanismes 
de comunicació. 

 
S’explica que efectivament la proposta guanyadora en la votació que es va fer el 16 de setembre de 2017 és la 
proposta que es portarà endavant i que ara es tracta de poder ubicar les diferents propostes que es facin ( jocs 
infantils, espais d’estada per a la ciutadania, terrasses, .....) en la redacció del projecte definitiu del passeig. El equip  
redactor del projecte de Passeig ha estat present en les sessions amb els nens i nenes de l’escola.  
 
S’informa també que efectivament la feina de la comissió de l’escola Santa Coloma ha estat exclusivament la d’escoltar 
el resultat de les aportacions del procés participatiu de la canalla i que les famílies participaran en igualtat de 
condicions que la resta de persones que utilitzen el passeig. Només han estat convocades les persones que formen 
part de la Comissió General de seguiment, persones que lliurement han decidit venir o no. No s’ha fet cap convocatòria 
especial ni a veïns ni a pares i mares,  ni a botigues. 
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Es va decidir que només es fes un procés amb els nens i nenes de l’escola per que contemplaven edats diverses i son 
els principals usuaris de l’espai a diari. Els nens i nenes han demanat poder explicar en el Consell de la Infància de la 
ciutat les seves idees sobre el passeig, cosa que es valora molt positivament. 
 
S’esmenta que el títol de la comissió potser portava a una expectativa que no era la adequada, i que s’hauria de dir 
Comissió per a recollir les aportacions dels nens i nenes de l’Escola Santa Coloma. 
 
Ara cal posar esforços en garantir una correcta execució de les propostes i posteriorment garantir el correcte 
manteniment de l’espai. 
 
3.Presentació del calendari previst. 
 
El calendari previst és que abans del final de curs escolar ( entre el 15 i el 18 de juny) haguem realitzat, 
 

 2ª reunió de la comissió de comerç i restauració per tal de poder avançar en el disseny i ubicació dels 
elements de les terrasses. 

 2ª reunió de la comissió de seguiment, on podrem presentar a tots els membres les aportacions de les dues 
comissions i una primera proposta de ubicació, per tal de poder discutir i aprofundir sobre la mateixa. 

 
Caldrà fer una segona trobada amb la comissió general de seguiment durant el mes de juliol 2018, per tancar la fase 
d’aportacions, i que es pugui aprovar el projecte a finals del darrer trimestre. És voluntat del govern municipal fer la 
licitació de la obra en el primer trimestre de 2019, per tal de poder iniciar les obres durant l’estiu del 2019.  
 
4.Precs i preguntes. 
 
Es demana que es garanteixi el bon funcionament dels canals de comunicació, i es millori.  
Es penjarà a la web, en l’apartat del Passeig de la Salzereda, les actes i documentació que es va generant a fi de que 
tothom ho pugui consultar. 
 
 
Finalitza la reunió a les 21.00h   
 
 
  

 


